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ABSTRACT                                          

The present study was carried out in three zones in Alexandria governorate [El-Ebrahimeya zone (traffic 

zone), El-Max zone (industrial zone) and Antoniadis Park (control zone)] during spring and autumn of 

two the successive seasons 2015 and 2016 to evaluate the effects of phytoremediation using two different 

species of shrubs as Nerium oleander and Pittosporum tobira plants on reducing the air pollution content 

with heavy metal (lead, cadmium and zinc)  in the three zones . Homogeneous seedlings of Nerium 

oleander and Pittosporum tobira were planted individually in plastic pots (30 cm diameter) filled with a 

mixture of sand and clay. Ninety plants were planted in three zones in Alexandria governorate (thirty 

plants each zone). 

     First, we study the effect on the vegetative growth characteristics for both kind of shrubs (Nerium 

oleander and Pittosporum tobira) which were (Plant height, No. of leaves, leaf area, leaves dry weight, 

stem dry weight, stem diameter, root length, root dry weight) and the chemical analysis for the studied 

kind of shrubs  which were (N, P, K, concentration of chlorophyll content Index, total sugar content in 

leaves and the three HMs (Pb, Cd, and Zn)). 

     Second, determination of heavy metals especially (Pb, Cd, and Zn) that were more spread in 

Alexandria according to the previous study in soil samples and air samples that were collected from the 

three regions under study (Antoniadis park, El-Max, and El- Ebrahimeya). We determined the heavy 

metals by using atomic absorption spectrophotometer for plants samples and soil samples by using 

Inductively Coupled Plasma Spectrometry. The layout of the experimental design was a split-split plot 

design with three replicates. 

    The results emphasized that the data showed the effect of different locations on vegetative growth on 

Nerium oleander and Pittosporum tobira plants. In both seasons, Nerium oleander plants planted in 

Antoniadis Park had the highest leaves, stem, and roots parameters in the first and second seasons, 

respectively. While Pittosporum tobira plants planted in El- Max had the lowest vegetative growth rate in 

both seasons. The growth rate was also significantly affected by different periods during both seasons. 

Accordingly, it can be seen from the data were significantly increased gradually in the autumn, While, the 

lowest growth rate in the spring. 

    The results of chemical analysis for plant parts showed that the effect of different locations on lead, 

cadmium and zinc content in plant parts. In both seasons, Pittosporum tobira plants that planted in El-

Max had the highest heavy metals content, while, Nerium oleander plants that planted in Antoniadis Park 

had the lowest lead, cadmium, and zinc content in the first and second seasons, respectively. Chemical 

analysis of heavy metals content in plant parts was also significantly affected by different periods during 

both seasons. Accordingly, it can be seen from the data that heavy metals were significantly increased 

gradually in the spring, while, the lowest heavy metals content (lead, cadmium, and zinc) in plant parts 

was the autumn in the first and second seasons, respectively. 

    The results of chemical analysis for soils indicated that the effect of different locations on lead, 

cadmium and zinc content in soils. In both seasons, the highest content of heavy metals was found in El- 

Max region during autumn from Nerium oleander, while the lowest content of heavy metals in soils was 

obtained in Antoniadis park during spring from Pittosporum tobira in the two successive seasons 2015 

and 2016, respectively. 

   The results of chemical analysis for the leachates of parts of plants showed that the effect of different 

location on lead, cadmium, and zinc in the leachates. In both seasons, the highest content of heavy metals 

in the leachates of the parts of the plants was found in El-Max region during spring, while the lowest 

content of heavy metals was found in Antoniadis park during autumn in both season 2015 and 2016, 

respectively. 

Keywords: Nerium oleander, Pittosporum tobira, heavy metals (Pb, Cd, and Zn), Alexandria 

governorate, air and soil pollution. 
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قة المكس )المنطقه( منطقة الإبراهٌمٌة )منطقة الإقامة والمرور( ، ومنطاجرٌت هذه الدراسه فً ثلاثه مناطق فً محافظه الاسكندرٌه ) 

لتقٌٌم آثار  5102و  5102الكنترول(( خلال فصلً الربٌع والخرٌف من موسمٌن متتالٌٌن  أنطونٌادس )منطقة ٌقهو حدالصناعٌة(

 .ن الثقٌلادبورم على تقلٌل محتوى تلوث الهواء بالمعالمعالجة النباتٌة باستخدام نوعٌن مختلفٌن من الشجٌرات مثل نباتات التفله و البتس

 )الرصاص والكادمٌوم والزنك( فً المواقع الثلاثه. تم زرع شتلات متجانسة من التفله و البتسبورم بشكل فردي فً أوانً بلاستٌكً

 نباتسم( مملوءة بمزٌج من الرمل والطٌن( بحٌث زرعت تسعٌن نبات فً ثلاثة مواقع فً محافظه الإسكندرٌة )ثلاثون  01)قطرها 

 لكل منطقة(.

التأثٌر على خصائص النمو الخضري لكلا النوعٌن من الشجٌرات التفله والبتسبورم والتً كانت تشمل الاتً )ارتفاع  ولاً دراسهأ

 , طول الجذر,الوزن الجاف للجذور(قطر الساق النبات, عدد الاوراق, مساحه الاوراق,الوزن الجاف للاوراق,الوزن الجاف للسٌقان, 

المعادن ، إجمالً محتوى السكر ومؤشر تركٌز محتوى الكلوروفٌل  ٌمٌائٌه والتً تشتمل الاتً )التحلٌلات الك دراسه  بالاضافه الى

بالاضافه الى العناصر الكبرى والتً تتضمن) البوتاسٌوم, النٌتروجٌن,  ,موضع الدراسه)الزنك و الكادمٌوم و الرصاص( الثقبله

    الفوسفور((. 

)الرصاص, الكادمٌوم, الزنك( التً كانت اكثر انتشارا فً مدٌنه الاسكندرٌه وفقا للدراسه السابقه تحدٌد المعادن الثقٌله خاصه ثانٌا 

لعٌنات التربه وعٌنات الهواء التً تم جمعها من الثلاث مناطق قٌد الدراسه الدراسه )منطقه المكس, منطقه الابراهٌمٌه و حدٌقه 

اس الطٌف الامتصاص الذري لعٌنات النباتات وعٌنات التربة باستخدام مقٌاس الطٌف وحددنا المعادن الثقٌلة باستخدام مقٌ انطونٌادس(.

 البلازمً. 

الاول  أكدت النتائج أن البٌانات أظهرت تأثٌر المواقع المختلفة على النمو الخضري على نباتات التفله والبتسبورم. فً كلا الموسمٌن

نطقه انطونٌادس تجتوي على اعلى قٌمه للاوراق والٌسقان والجذور. بٌنما اقل قٌمه كانت نباتات التفله التً تم زراعتها فً م والثاتً

. كما تأثر معدل النمو بشكل كبٌر بفترات مختلفة خلال كلا الموسمٌنكانت من نباتات البتسبورم التً تم زراعتها فً منطقه المكس . 

فً فصل الخرٌف ، فً حٌن أن أدنى معدل نمو فً الربٌع.وفقا لذلك ، ٌمكن أن نرى من البٌانات زادت بشكل كبٌر تدرٌجٌا   

  أظهرت نتائج التحلٌل الكٌمٌائً لأجزاء النبات أن تأثٌر المواقع المختلفة على محتوى الرصاص والكادمٌوم والزنك فً أجزاء النبات

لثقٌلة ، فً حٌن كانت نباتات التفله التً الموسمٌن ، كانت نباتات البتسبورم المزروعة فً المكس تحتوي على أعلى نسبة من المعادن ا

كما  .زرعت فً حدٌقة انطونٌادس تحتوي على أقل محتوى من الرصاص والكادمٌوم والزنك فً الموسمٌن الأول والثانً على التوالً

ٌن أن نلاحظ من البٌانات تأثر التحلٌل الكٌمٌائً لمحتوى المعادن الثقٌلة فً أجزاء النبات بشكل كبٌر بفترات مختلفة خلال كلا الموسم

أن المعادن الثقٌلة قد ازدادت بشكل تدرٌجً فً الربٌع ، بٌنما كان أدنى محتوى للمعادن الثقٌلة )الرصاص والكادمٌوم والزنك( فً 

.أجزاء النبات هو الخرٌف فً الموسمٌن الأول والثانً على التوالً  وفقًا لذلك ، ٌمكن 

تم العثور حٌث تربة إلى أن تأثٌر المواقع المختلفة على محتوى الرصاص والكادمٌوم والزنك فً التربةأشارت نتائج التحلٌل الكٌمٌائً لل

دنى محتوى من ا  ىأعلى نسبة من المعادن الثقٌلة فً منطقه المكس خلال فصل الخرٌف من نبات التفله فً حٌن تم الحصول عل

، على  5102و  5102ل الربٌع من البتسبورم فً الموسمٌن المتتالٌٌن المعادن الثقٌلة فً التربة فً حدٌقة انطونٌادس خلال فص

 التوالً.

أظهرت نتائج التحلٌل الكٌمٌائً للمادة المرتشحة لأجزاء من النباتات أن تأثٌر المواقع المختلف على محتوى الرصاص والكادمٌوم 

ع بٌنما تم العثور على أقل محتوى من المعادن الثقٌلة فً والزنك فً مٌاه غسٌل الاجزاء النباتٌه فً منطقة المكس خلال فصل الربٌ

، على التوالً. 5102و  5102حدٌقة أنتونٌادٌس خلال فصل الخرٌف فً كل من موسم   

ندرٌهنبات التفله, نبات البتسبورم, تلوث الهواء, تلوث التربه, الرصاص, الزنك, الكادمٌوم, محافظه الاسك :دالهالكلمات ال  

 



                                                                                                                                                         

 
 

 

 استخدام بعض النباتات في معالجة تلوث الهواء
 في ثلاث مناطق مختلفة في الاسكندرية

 
 

 :رسـبلـت مقدمـــت مــن
 

 نيرة على أحمد إبراهيم
 

 

   الاسكندريةجامعة  -كلية السراعة -8002 ( بساتين - سينةالنباتات زهور و بكالوريوش في العلوم السراعية )

 جامعة الإسكندرية –كلية السراعة  -8028إنتاج نباتى( فى العلوم السراعية )ماجستير

 
 

 :درجـــــــــت للحصـــىل على

 البيئية العمومفي  الفمسفة دكتوراه 
  (زراعية)عموم 

 
 قســــم التنميت المتىاصلت للبيئت وإدارة مشروعبتهب

 معهد الدراسبث والبحىث البيئيت   

 جبمعت مدينت السبداث 

 

9102 


